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Informe sobre la queixa presentada davant esta Sindicatura, per 

part de D. ----------------  en la qual em referix el següent: 

Que s'oposen al trasllat de la falla Llibertat- Teodoro Llorente i els 

seus actes fallers basant-lo en el fet que l'Ajuntament ha incomplit la 

transparència i bon fer d'este, atés que no ha consultat als veïns afectats. 

Perquè no és l'entorn de la falla. Pels greus perjuís patits l'any 2024 per la 

superació dels decibels reglamentaris, superant amb exces la immissió 

acústica i la insalubritat dels carrers després dels actes. Que durant la 

celebració de les mateixos es van vulnerar els drets a la salut i inviolabilitat 

dels domicilis confrontants, per les molèsties de sorolls. Drets fonamentals 

que es troben recollits en la Constitució Español, secció 1r del Capitul segon 

i tercer del Títol I. Que l'autorització de festa de data 06/03/2024 és 

nul·la atés que no es van establir limites acústics de conformitat amb 

l'article 40 i DA1ª de la Llei 7/2002 de 3 de desembre de protecció contra 

la contaminació acústica, la qual cosa implica un desistiment de funcions de 

la corporació municipal i una desigualtat de tracte entre veïns. Perquè el 

propi Ajuntament incomplix els seus propis objectius establits en el Pla 

Acústic Municipal de 2013. Sol·licitant que tant la falla com els seus actes 

fallers es trasllade a altres zones aptes i amb major capacitat, generant un 

perjuí a un nombre menor de veïns, com és el pàrquing del Pavelló Cobert. 

Aporten escrits amb 177 firmes avalant esta sol·licitud. 

Amb posterioritat a la presentació d'esta queixa vaig sol·licitar a 

l'instant que en el cas que hagueren presentat algun escrit a l'Ajuntament, 

me'l fera arribar així com la seua possible resposta.  

 A través del Registre d'entrada m'aporta escrit, però em comunica 

per email que no van tindre resposta oficial. 



Pel que a la vista de tot l'anterior, vaig dirigir escrit al departament 

de l'Ajuntament corresponent, a fi que “”em traslladaren els informs de 

viabilitat que es van fer en el seu moment per a canviar la falla i la carpa del 

seu lloc d'origen. Si es va complir amb el deure de transparència d'informar 

la ciutadania sobre estos possibles canvis i si es va complir amb la normativa 

acústica. 

Si es va complir amb el preceptuat en la Llei 19/2013 de 9 de 

desembre de Transparència d'accés a la informació pública i Bon Govern 

així com amb la Llei 1/2022 de 13 d'abril de la Generalitat de Transparència 

i Bon Govern de la Comunitat Valenciana. I si es va complir degudament amb 

el Pla Acústic Municipal de 2013 en relació amb la situació d'este carrer i el 

seu entorn.”” I també perquè no es va donar resposta a l'escrit presentat 

per la Presidenta de la Comunitat de l'ara instant, amb registre d'entrada 

de data 31/03/2023 i número de registre 2023012378. 

A la Policia Local. “” si es va realitzar informe sobre la sol·licitud de 

canvi d'ubicació tant de les falles com de la carpa, si es va tindre en compte 

la proximitat dels edificis sobretot a la carpa. 

Si durant les festes de falles de l'any 2024, es van produir  trucades 

sobre excés de soroll i insalubritat per part dels veïns d'estos carrers i 

quin va ser el seu número. Si es va arribar a mesurar la contaminació 

acústica a petició d'algun veí i quin va ser el nombre de decibels aconseguits 

si és el cas.””  

Pel Departament de Policia Local se'm contesta el següent resumit”…. 

, no existixen trucades relacionades amb el casal faller. I que serà el 

departament de falles qui m'indicarà el procediment que es va seguir. Que 

la policia local només disposa de sonòmetre per a trànsit rodat i tampoc li va 

arribar cap sol·licitud al respecte”. 

A la vista del referit, vaig remetre nova sol·licitud al departament de 

falles i a urbanisme a fi que em resolgueren sobre això. 

Per este Departament se'm remet, crec suposar pel context, un 

escrit que es degué remetre en el seu moment a l'instant en contestació a 

alguna sol·licitud, parla de perquè es va produir el canvi d'ubicació, de les 

reunions amb veïns, que no s'ha tornat a sol·licitar cap entrevista més, dels 



limites acústics etc , però cap referència al sol·licitat per mi, ja que 

solament sol·licitava que se'm diguera si s'havia complit amb la Llei de 

Transparència i si es va complir amb el Pla Acústic Municipal de 2013, en 

relació amb la situació d'este carrer i el seu entorn. 

De tota esta documentació done trasllat a l'instant a fi que en el 

terme de quinze dies em manifeste si té o no al·legacions al respecte, sense 

que em conste en data de hui que haja fet cap al·legació.  

 Tenint en quanta tot el referit he de dir que la Llei 1/2022 de 13 

d'abril de la Generalitat, de transparència i bon govern de la Comunitat 

Valenciana, que seria d'obligat compliment per totes les entitats integrants 

de l'administració local de la Comunitat Valenciana, segons resa en els seus 

articles 1, 2 i sobretot el seu article 2 apartat 13 en el qual es diu: 

“” Integritat: les persones al servici de l'administració, ocupen o no un 

càrrec públic, han de generar confiança i vetlar per la qualitat democràtica 

de les institucions públiques i la seua reputació davant la ciutadania. 

L'exercici de les seues funcions s'ha de caracteritzar per la imparcialitat, 

l'objectivitat, l'honestedat, el respecte al marc jurídic i l'observança d'un 

comportament ètic absent d'arbitrarietat, orientat al compliment i la 

satisfacció dels interessos generals””.  

Per això és importantíssim que la ciutadania se senta segura i veja 

que la imparcialitat de l'administració local és real, per la qual cosa pense 

des de la meua humil opinió, que en este cas que ens ocupa, s'haguera hagut 

de realitzar una publicació o consulta (el preceptue o no la Llei), a la 

ciutadania, perquè haguera donat la seua opinió referent a haver-lo volgut, 

previ a aprovar el canvi d'ubicació de la falla, atés que segons el meu parer 

és molt important. 

En este cas, s'ha resolt directament el canvi d'ubicació del monument 

faller i de la carpa sense tindre en compte la possible opinió dels veïns dels 

carrers on es va demanar la seua nova instal·lació. 

Ja que quan es va sol·licitar el canvi d'ubicació tant de la falla com de 

la carpa, no es va publicar ni en el Tauler d'anuncis ni en el Portal de 

Transparència pel que els veïns no van poder donar la seua opinió al 

respecte, cosa que era un dret fonamental que afectava la inviolabilitat del 



seu domicili (art 18. 1 de la Constitució i els drets constitucionals de 

protecció de la salut (art 43 i 45 de la Constitució), ja que en el moment de 

concedir este canvi només es va atendre una de les parts, sent que 

l'Ajuntament ha de ser imparcial i vetlar pel benestar de tots els seus veïns 

davant qualsevol celebració, respectant les normes elementals de 

convivència. 

L'Ordenança Municipal reguladora de la Convivència ciutadana de 

Burjassot diu: 

“”Normes bàsiques de convivència i de cura de la via pública.- Es prohibixen 

les següents activitats:) Molestar alterant el descans dels veïns a 

conseqüència de sorolls, olors molestes o perjudicials o l'exercici de 

qualsevol activitat en espais públics o privats. Es prohibix tindre connectada 

música en la via pública o en els vehicles a un volum elevat que moleste al 

veïnat.”” 

S'ha de complir amb el art 41 de la Carta dels Drets Fonamentals de 

la Unió Europea (Dret a la Bona Administració) que establix que tota 

persona té dret al fet que les Institucions, òrgans i organismes de la Unió 

tracten els seus assumptes imparcial e equitativament i dins d'un termini 

raonable. 

Una música que arribe als 90 decibels fins a les 4 del matí en plena via 

pública és incompatible totalment amb el descans del veïnat treballador o 

no, per molt que estiga autoritzat plenament per l'Administració. 

 Des del meu punt de vista, he de dir que durant els dies de 

celebració de qualsevol festa ja siga local, fallera o, qualsevol altre 

esdeveniment musical, hauria de poder compatibilitzar-se el respecte al 

dret que té la ciutadania en general al descans nocturn, perquè amb 

l'ampliació d'estos horaris durant qualsevol esdeveniment no pot entendre's 

que s'estiga autoritzant el realitzar qualsevol tipus de soroll fins a altes 

hores de la matinada sense cap límit d'intensitat o amb un límit de decibels 

molt alt i haurien de ser els responsables d'estos esdeveniments els que 

haurien de fer complir les normes establides, en honor de garantir 

plenament el dret al descans veïnal, ja que els efectes negatius del soroll 



(decibels en este cas) afecten sobretot xiquets i persones majors, malalts, 

així com als quals hagen de marxar a treballar de matinada. 

El dret a l'oci no deu ni pot ser il·limitat i sí el respectar el dret que 

té tota la ciutadania al descans, tranquil·litat i gaudi del domicili ja que este 

ha d'estar per damunt de qualsevol tipus de celebració, així com el de 

cuidar dels emplaçaments, ja siguen carpes o instal·lacions ( en este cas 

monuments fallers) que haurien d'allunyar-se prou de les vivendes per a 

evitar molèsties, així com controlar els seus horaris i altres activitats 

perquè no impedisquen el descans veïnal durant la nit. 

Vull afegir un incís a títol personal i sobretot en general, ja que des 

de la meua humil opinió i després de visitar alguns monuments fallers en 

diferents ubicacions, que s'ha anat perdent l'esperit faller que englobava 

una manifestació artística, cultural i satírica del poble valencià donant més 

importància als esdeveniments festius i reunions musicals en este cas en 

carpes, que moltes vegades superen en gran manera als monuments fallers. 

 Tenint en compte tot el referit  

SUGGERIRIA que perquè s'aconseguisca que els actes de festes 

deixen de suposar un perjuí i un enfrontament per als qui no puguen o no 

vulguen participar en aquestas, haurien de respectar-se les normes més 

elementals de convivència, perquè és l'Ajuntament el que ha de vetlar pel 

benestar de tota la ciutadania, ja siga en qualsevol celebració i així es 

podria compatibilitzar la celebració de les festes falleres, en este cas, amb 

el descans veïnal.  

RECOMANARIA 

En este cas i atés que hi ha molts veïns ( 177 signen la petició) que no 

estan conformes amb que se'ls haja imposat la nova ubicació tant del 

monument faller com de la carpa, hauria de realitzar-se una consulta pública 

o bé donar la publicitat que corresponga, en el moment en què hi haja una 

nova sol·licitud d'ubicació a fi que els veïns puguen opinar sobre això i 

s'actue en conseqüència, sempre partint de la imparcialitat que ha de 

mostrar l'Ajuntament davant les peticions de part de la ciutadania, però 

afectant altres ciutadans. 



També es podria estudiar una nova ubicació com suggerix l'instant en 

el Pàrquing del Pavelló Cobert de Burjassot, atés que en ser més ampli i més 

obert hi hauria menys concentració de so, moltíssima més accessibilitat per 

part de qualsevol dels servicis d'emergències i un menor nombre de veïns 

afectats respecte de l'emplaçament actual, ja que la distància amb les 

edificacions seria molt major que la que existia als carrers Mariano Aser i 

Pizarro, (la carpa estava situada molt prop d'un dels edificis veïnals), així 

com en este recinte fins i tot sobraria lloc per a zona de pàrquing per als 

fallers que es desplaçaren des de fora d'esta població i per a la resta 

d'usuaris, així com tampoc hi hauria carrers tallats per al trànsit, sempre 

de conformitat amb  l'entitat fallera i, així la ciutadania que puga o vulga 

gaudir d'esta festa íntegrament, puga fer-ho perfectament sense que hi 

haja molèsties veïnals en excés ni enfrontaments. 

Pel que donaré per finalitzada la present queixa i procedir al seu 

arxiu.  

Donaré trasllat d'este informe a l'instant i a la Regidoria de Festes a 

l'efecte de que els conste tot l'actuat. 

Així mateix li faig saber que este informe es publicarà en la pàgina 

web d'esta institució una vegada s'haja notificat a les parts. 

Atentament li saluda 

 

             MARIA ZAPATER COSIN 

 SINDICA DE GREUGES EN FUNCIONS DE BURJASSOT 


